
w w w . h a m d e l i d a i l y . i r فرهنگ وهنرسه شنبه 8 اسفند 1402  سال هشتم   شماره 62372

مسیر اسکار هموارتر شد
تهیه کنندگان هم به »اوپنهایمر« رأی دادند

همدلی| »اوپنهایمر« یکشنبه شب جایزه انجمن تهیه 
کنندگان آمریکا در ســال ۲۰۲۴ را هم گرفت تا به راه 

خود به سوی اسکار ادامه دهد.
به نقل از ورایتی، کریســتوفر نــولان، اما توماس، چاک 
روون و تیم تهیه کننده فیلم »اوپنهایمر« جایزه داریل اف. 
زانــوک را به خانه بردند. این جایزه برای تجلیل از تولید 
یک فیلم بلند سینمایی اهدا می شود و شاید مهم ترین 
پیش زمینه برای گرفتن جایزه اسکار بهترین فیلم باشد.

اما توماس در این مراسم گفت: ممکن است بسیاری ندانند 
که نولان در حالی که نویسنده و کارگردان فیلم بود، در 
نقش خود به عنوان تهیه کننده هم بهترین عملکرد را 
داشــت. او فوق العاده است و ما اکنون در ۱۲ فیلم با هم 
کار کرده ایم.نولان هم عنوان کرد که او و توماس با وجود 
نامزدی های قبلی، هرگز برنده جایزه زانوک نشده بودند. 
او گفــت: با این حال هر بار در این جمع بودیم، حمایت 
بسیار زیادی را احساس کردیم.»اوپنهایمر« موفق شد تا 
رقبایی چون »داستان آمریکایی«، »آناتومی یک سقوط«، 
»باربی«، »جاماندگان«، »قاتلان ماه کامل«، »مایسترو«، 
»زندگــی هــای گذشــته«، »بیچاره هــا« و »منطقه 
مورد علاقه« را پشــت ســر بگذارد.»خرس« از شبکه 
هولو جایزه دنی توماس را برای بهترین تولید ســریال 
کمدی اپیزودیک دریافت کرد و در بخش ســریال درام 
»جانشینی« برنده میدان شد. جایزه بهترین تهیه کننده 
سریال کوتاه هم به »بیف« اهدا شد. »سسامی استریت« 
هم جایزه بهترین تولید برنامه کودک را برد.جایزه بخش 
انیمیشن به »مرد عنکبوتی: در سراسر دنیای عنکبوتی« 
رسید و »ســمفونی آمریکایی« به عنوان بهترین تولید 
مستند انتخاب شد.در این مراسم رایان کوگلر، کارگردان 
»پلنگ سیاه« برای قدردانی از چارلز دی. کینگ، مدیر 
آژانس استعدادهای سیاه، جایزه »مایل استون« را به وی 
اهدا کرد. کینگ گفت اولین آمریکایی آفریقایی تبار است 
که این جایزه را دریافت می کند.او افزود: روی شانه های 
همه تهیه کنندگان، مدیــران اجرایی، والدینم و اجدادم 
می ایســتم که فداکاری کردند و این مسیر را برای من 
باز کردند.در پایان شــب، گی یرمــو دل تورو کارگردان 
برنده اسکار، ادای احترامی به مارتین اسکورسیزی کرد 
که به عنوان برنده جایزه دســتاورد دیوید او. سلزنیک 
ســال ۲۰۲۴ انتخاب شده بود. دل تورو ضمن تجلیل از 
آثار تعیین کننده وی مانند »راننده تاکسی« و »رفقای 
خوب«، گفت اسکورسیزی یکی از دگرگون کننده ترین 
لحظات زندگی حرفه ای خود را سپری می کند.دل تورو 
افزود: روح یک هنرمند را نمی توان رام کرد. این زندگی 
وحشیانه و حتی غیرقابل اهلی شدن باقی خواهد ماند و 
حتــی در دهه چهارم یا پنجم زندگی حرفه ای وی نیز 
به حیات خود ادامه می دهد.اسکورسیزی هم با تشویق 
ایســتاده سالن از هیچکاک یاد کرد که گفته بود: وقتی 
چنین جایزه ای را دریافت می کنید، می خواهید خودتان 
را نیشگون بگیرید تا مطمئن شوید که این جایزه برای 

پس از مرگ نیست.

در ادامه حضور جهانی
»جاده موج می زند« در جشنواره هنگ 

کنگی به رقابت می پردازد
همدلی|  فیلم کوتاه »جاده موج می زند« به نویسندگی و 
کارگردانی عاطفه صالحی در بیست و نهمین دوره جوایز 

سالانه آی اف وی ای هنگ کنگ به نمایش درخواهد آمد.
به نقل از مشاور رسانه ای پروژه، فیلم کوتاه »جاده موج 
می زند« با نام انگلیســی »Mirage« به نویسندگی و 
کارگردانی عاطفه صالحی در بیست و نهمین جشنواره 
مستقل رســانه تصویر و فیلم کوتاه IFVA در بخش 
رقابتی حضور دارد.جشنواره مستقل فیلم کوتاه و رسانه 
ویدیویی IFVA در ســال ۱۹۹۵ توســط مرکز هنری 
هنگ کنگ تاسیس شد که بســتری منحصر به فرد و 
حرفه ای برای کشف اســتعدادهای خلاق و فیلمسازان 
آســیایی فراهم کرده است.بیســت و نهمین جشنواره 
مســتقل فیلم کوتاه و رسانه ویدیویی IFVA، پنجم تا 
بیست و هفتم اســفند مصادف با ۲۴ فوریه تا ۱۷ مارچ 
۲۰۲۴ در هنــگ کنــگ برگزار می شــود. فیلم کوتاه 
»جاده موج می زند« در این جشــنواره به همراه ۲ فیلم 
کوتاه دیگر به رقابــت می پردازد.»جاده موج می زند« به 
تازگی در دهمین فسیتوال روزهای سینمای فلسطین 
نامزد بهترین فیلم شده بود که با توجه به اتفاقات اخیر، 
برگزاری فستیوال به زمان دیگری موکول شد. همچنین، 
در بیست و هشتمین جشنواره کاپری هالیوود نیز حضور 
داشت.در این فیلم کوتاه، نفیســه زارع و روزبه اختری 
ایفای نقش دارند.لیســت عوامل فیلم کوتاه »جاده موج 
می زند« عبارت است از: نویســنده و کارگردان: عاطفه 
صالحی، تهیه کنندگان: عاطفه صالحی و علی صالحی، 
مدیر فیلمبرداری: حامد بقاییان، دســتیار و برنامه ریز: 
محمدعلی نعمت الهی، دســتیار کارگــردان: ابوالفضل 
حســینی پور و یوســف بهجتی، تدوین: فروغ عزیزی، 
منشی صحنه: امیرحسین راستی، دستیار اول فیلمبردار: 
یوسف صفایی، دستیاران تصویر: علیرضا طالبی و حسین 
بیــات، اصلاح رنــگ و نور: میلاد فرج الهــی، صدابردار: 
سلمان، صداگذار: سامان شهامت، موسیقی: سراج الدین 
روحانی فرد، طراح لباس: عاطفه صالحی، دستیار لباس: 
فرناز تعمید، دوخت لباس: صالحه صولتی مقدم، طراح 
صحنه: محمدرضا رضایی، دستیار صحنه: وحید عارف 
علی، طراح گریم: بهناز علیمحمدی، مدیر تولید: ســید 

مصطفی فخاری، جانشین تولید: محمد ذنوبی

با صدای ناصر عطارپور و در تالار وحدت
کنسرت موسیقی موغام آذربایجانی 

برگزار می شود

همدلی| ناصر عطاپور کنســرت موســیقی موغام 
آذربایجانی را با همراهی گروه »موغام« ۲۱ اسفند 

در تالار وحدت روی صحنه می برد.
کنسرت موسیقی موغام آذربایجانی با صدای ناصر 
عطارپور روز دوشنبه ۲۱ اسفند ماه در تالار وحدت 
روی صحنه می رود. این کنسرت دومین بخش از 
پروژه »هفت شهر عشق« اســت که برنامه ریزی 
برگــزاری در تهران و تبریز برای آن صورت گرفته 
است. موســیقی موغام نوعی از موسیقی حرفه ای 

شفاهی است.
اجــرای تبریز ۱۵ و ۱۶ اســفند در مرکز همایش 
هــای بین المللی تبریز روی صحنه خواهد رفت و 
تالار وحدت نیز در یک سانس در تاریخ ۲۱ اسفند 

پذیرای این برنامه خواهد بود.
موســیقی موغام آذربایجانی به موازات موســیقی 
دســتگاهی ایرانی است اما بیشتر از همه از حیث 
مایه ها و گوشــه ها نزدیک ترین سنت به موسیقی 
دستگاهی ایرانی محســوب می شود مثلًا دستگاه 
شور در هر ۲ ســنت موغام مهم است و در هر ۲ 
به شکل مشابه گسترش می یابد. یونسکو در سال 
۲۰۰۸ موســیقی مقامی آذربایجانی را در میراث 

معنوی فرهنگی بشر ثبت کرد.
وحدت رحیمی، پدرام رنجبــر، جعفر نوعی، علی 
رشیدی، حمید حســن زاده از جمله هنرمندانی 
هستند که در گروه اجرایی کنسرت حضور دارند. 
این در حالی اســت که لیلی نوایی، عادله بلندی، 
بهاره دیباور، المیرا داننده، ســانای عباس پور به 
عنوان اعضای گــروه کُر بانوان و محمدعلی برزگر 
نوازنده تار، افشــین علــوی نوازنده کمانچه، آرش 
ســرانی نوازنده بالابان، مهدی مصلح نوازنده عود، 
آیدین شــکری نوازنده ناقارا، کاوه جعفری نوازنده 
تاربــاس، روژین قیصری نوازنــده قانون و مهدی 
ســرابی نژاد نوازنده پرکاشــن دیگر اعضای گروه 

اجرایی کنسرت را تشکیل می دهند.
این کنســرت به تهیه کنندگی بهــزاد نهاوند در 
تهــران و تبریز روی صحنه خواهــد رفت و بلیت 
فروشــی این برنامه از امروز دوشنبه ۷ اسفند در 

سایت »ایران کنسرت« آغاز شده است.

در فرهنگسرای نیاوران برگزار می شود
نمایشگاهی از آثار دختران ایرانی و 

افغانستانی

با عنوان  همدلی|  نمایشــگاه گروهی تذهیــب 
»دختران شهمامه« با نمایش ۴۰ اثر از هنرمندان 
ایرانی و افغانستانی در فرهنگسرای نیاوران برگزار 

خواهد شد.
هنرمنــدان ایرانی و افعانســتانی در کنار یکدیگر 
جمع شــده و سومین نمایشگاه گروهی تذهیب با 

عنوان »دختران شهمامه« را برگزار کردند. 
این نمایشــگاه گروهی به سرپرســتی »شــکیلا 
عالمی« و با حمایــت صندوق اعتباری هنر از ۱۲ 
اسفند ماه ۱۴۰۲ در مجموعه فرهنگسرای نیاوران 

برگزار شده است. 
۱۹ نفر از دختــران ایرانی و افغانســتانی در این 
دوره از نمایشگاه »دختران شهمامه« ۴۰ اثر را به 

نمایش گذاشته اند. 
آن هــا خود در این باره مــی گویند که »دختران 
شــهمامه« نــام گروهــی از هنرمنــدان دختــر 
افغانســتانی و ایرانی است که برای ایجاد انگیزه و 
تقویت اعتماد به نفس زنان و دختران هنرمند و با 
هدف رشد و اعتلای هنر تذهیب در کنار یکدیگر 
جمع شــدند؛ از دیگر اهداف »دختران شهمامه« 
شناسایی استعدادهای برتر هنری و آشنایی بیشتر 
با فرهنگ، آداب و رســوم و ارتقای همکاری های 
فرهنگی میان دو کشــور ایران و افغانســتان بوده 

است.
هنر تذهیب از هنرهای دیرینه افغانستان 

آیین گشایش این نمایشــگاه روز پنجشنبه دهم 
اسفند ماه ۱۴۰۲ از ساعت ۱۵ با حضور و همراهی 
علیرضا رجایی مشــاور وزیر خارجه، ســید عسگر 
موسوی مشــاور رئیس جمهور سابق افغانستان و 
استاد حال حاضر دانشگاه لندن، سعدخان رئیس 
موسســه فرهنگی اکــو، امیری رایــزن فرهنگی 
ســفارت ســابق افغانســتان در ایران و همچنین 
جمعی از  اســاتید انجمن خوشنویســان ایران و 
گروه های فرهنگی افغانســتانی در سالن خزر این 

مجموعه فرهنگسرای نیاوران برگزار خواهد شد.
علاقه مندان برای بازدید از این نمایشگاه می توانند 
از روز شــنبه دوازدهم تا هجدهم اســفند ماه از 
ساعت ۱۰ تا  ۱۸ به گالری شماره ۲ فرهنگسرای 

نیاوران مراجعه کنند.

همدلی|  »مرجان پورغلامحسین« که این روزها 
نمایش »دویست و هشتادمین شب سال« را اجرا 
می کند، می گوید: نمی دانم پررویی خوب است یا 

بد، ولی من با پررویی و سماجت کار می کنم.
ایــن کارگردان تئاتر که نمایش خود را به عنوان 
یک کار عروســکی ویژه بزرگســال روی صحنه 
می برد، از چالش هــای پیش روی کارگردان های 
عروسکی می گوید و ابراز تاسف می کند که برخی 
از همکارانش نسبت به نمایش های جنگی گارد 

دارند.
پورغلامحســین جزو معــدود کارگردان های 
فعال در زمینه نمایش عروســکی بزرگســال 
است که هر از چندی، نمایشی را برای عموم 

تماشاگران اجرا می کند.
او درباره این موضوع توضیح می دهد: اگر کارهای 
من به اجرای عمومی می رســد، شــاید یکی از 
دلایلش، پررویی من است. نمی دانم پررویی خوب 
است یا بد ولی من برای اجرای نمایش هایم اصرار 
و پیگیری می کنم چون معتقدم اجرا در جشنواره، 
فقط یک دســتگرمی است و یک نمایش زمانی 
کامل می شــود که در برابر عموم مخاطبان قرار 
بگیرد. ما حتی در اجرای عمومی هم هر شــب 
تغییراتی داریم و نمایش را مدام کامل تر می کنیم.

او با ابراز تاســف از نبود جریان مستمر نمایش 
عروســکی ادامــه می دهــد: از دوره ای به بعد 
کســانی که نمایش عروســکی بزرگسال اجرا 
می کردند، دچار دل شکســتگی شدند و دیگر 
برای اجرای آثارشــان تلاشی نکردند چون کار 

بسیار سختی است.
پورغلامحسین در توضیح این سختی می افزاید: 
وقتی شــما نمایش عروســکی بزرگســال کار 
می کنید، گویی همیشه چوبی بالای سرتان است 
و مدام به این فکر می کنی که اگر سالن پر نشود 
و تماشاگر کم بیاید، چه باید کرد. بنابراین اجرای 
یک نمایش عروسکی، پروسه هراس آوری است و 
به عنوان یک کارگردان به جز کیفیت کار، باید به 

هزار عامل دیگر هم فکر کنی.
این کارگــردان می افزاید: ســال ها به گروه های 
عروســکی ســالن نمی دادند تا وقتی که یارانه 
دولتی تئاتر قطع شــد و برخی از کارگردان های 
شناخته شده تئاتر حاضر نبودند با قرارداد گیشه 
در سالن های دولتی کار کنند. در این میان سالن 
دولتی هــم حاضر نبود با گروه های عروســکی 
همکاری کند چون معتقد بود فروش کارشان، بالا 
نیست. بنابراین کسانی مانند من خیلی سختی 

کشیدیم تا بتوانیم سالن بگیریم.
او با اشاره به دو اجرایی شدن سالن های دولتی 
تئاتر اضافه می کند: نمایش من به دلیل دکور 
حجیمی که دارد، نمی توانست در کنار نمایش 
دیگــر اجرا بشــود. به همین دلیــل ما خیلی 
ســماجت کردیم که حتما تک اجرا باشــیم و 
مجموعه تئاتر شــهر هم همکاری کرد. درک 

می کنم که به دلیل شــرایط اقتصادی، برخی 
از سالن های خصوصی، هر شب دو اجرا داشته 
باشــند ولی چرا مجموعه تئاترشــهر باید دو 
اجرایی شود؟ این همه فشار روانی بر گروه های 
نمایشی، چه ضرورتی دارد؟ از سوی دیگر، این 

وضعیت، دست و پای کارگردان ها را می بندد.
پورغلامحسین ادامه می دهد: اینکه می گویم من 
با پررویی کار می کنم، بخشی به این دلیل است 
که ریسک می کنم و پولی را که از شغل دیگرم، به 
دست می آورم، صرف تئاتر می کنم و در تمام این 
سال ها هم چنین بوده ولی خیلی از کارگردان های 
تئاتر، شاید چنین امکانی نداشته باشند و به همان 

تک اجرای جشنواره بسنده می کنند.
این دانش آموخته تئاتر عروسکی در پاسخ به اینکه 
چه چشم اندازی پیش روی دانشجویان این رشته 
می بینید، می گوید: واقعا نمی توانم پیش بینی کنم 
چون چندین دانشکده هنری در زمینه نمایش 
عروسکی فعال هســتند اما تعداد دانشجویانی 
که برای تماشــای نمایش عروسکی می آیند، به 
انگشتان دست نمی رســد. در حالی که ۲ سال 
ســخت کرونایی را پشت ســر گذاشتیم و سال 
گذشــته هم با ناآرامی های اجتماعــی رو به رو 
بودیم، طبیعتا انتظار می رفت باید برای دیدن کار، 
تشنگی وجود داشته باشد اما حتی با تخفیف ۵۰ 

درصدی هم، دانشجویان نمی آیند.   
او با اشــاره به تفاوت دوران دانشجویی خودش با 
دوره فعلی، می افزاید: دوره ای که ما دانشجو بودیم، 
باید از بخش آموزش دانشکده، نامه می گرفتیم که 
با ارایه آن به تئاترشهر ۲۰ درصد تخفیف بگیریم 
ولی حالا اصلا چنین فضایی نیست. نمی دانم این 
رخوت، جمعی و جهانی اســت یــا فقط مال ما 

بچه های عروسکی است.
پورغلامحســین که نمایش خــود را با موضوع 

عملیات کربلای ۴ روی صحنــه می برد، درباره 
انتخاب چنین موضوعی توضیح می دهد: این هم 
از دشــواری هایی بود که فکرش را نمی کردم. به 
شدت معتقدم جنگ ایران و عراق فارغ از هر نامی 
که برایش بگذاریــم، یک منبع دراماتیک کامل 
است. هر کسی که حتی سه روز از این جنگ را 
تجربه کرده باشد، کلی خاطره و قصه از آن دارد و 
می تواند ماجراهای دراماتیک تعریف کند. بنابراین 
خیلی ابزورد است که الان من باید توضیح بدهم 
که چرا چنین موضوعی را انتخاب کرده ام. جالب 
است کسانی که برای دیدن نمایش های جنگی 
خودمان، اخم و تخَم می کنند، با اشتیاق فراوان 
فیلم »اوپنهایمــر« را می بینند. چرا جنگ های 
جهانی یا جنگ ویتنام برای آنان جذاب اســت 
ولی جنگ خودمان نه؟ در این شرایط، برخی از 
افــراد خیلی راحت و تنها با یک جمله »این کار 
که جنگی اســت«، آن را از گزینه های خود کنار 
می گذارند. واقعا درک نمی کنم که این گارد، چه 
معنایی دارد. این رفتار و این برخوردها و تفکرها 

برای جامعه فرهنگی ما زشت است.
او درباره ضــرورت کار کــردن در مقطع فعلی 
توضیح داد: اتفاقا الان وقت کار کردن است. حجم 
زیادی از اتفاقات پارســال به این دلیل است که 
فرهنگ سازی نکرده ایم و تئاتر، یکی از ابزارهایی 
است که می تواند فرهنگ سازی کند. اما ما خیلی 
راحت، زمین را واگــذار کرده ایم و خود را عقب 

کشیده ایم.
او با بیان اینکه اجراهای خصوصی نمی تواند عموم 
مخاطبــان را درگیر تئاتر کند، می گوید: ما برای 
مخاطب کار می کنیم نه برای خودمان. اگر قرار 
بود عــده محدودی باشــیم و فقط نمایش های 
خودمــان را ببینیم، دیگر چه نیازی به ســالن 
بود. هدف ما از کار کردن این است که محصول 

فرهنگــی خود را در مواجهه با مردم قرار بدهیم. 
حالا یا یا جذب کارمان می شــوند یــا نه. اما در 
اجرای خصوصی، دیالوگی میان اجراگران و عموم 
مردم اتفاق نمی افتد. به همین دلیل من معتقدم 

باید کار کرد.
پورغلامحســین ادامه می دهد: در حال حاضر نه 
تنها دیالوگی رخ نمی دهد بلکه ما تحمل دیدنِ 
مخالفان خــود را نداریم. در حالی که باید اجازه 
بدهیم کسانی که ما را دوست ندارند، ما را ببینند 
و حتــی قضاوت کنند و ما نیز درباره آنها چنین 
کنیم، این نکته مهمی است که باید یاد بگیریم؛ 

تحمل کردن مخالفان.
یه نقل از ایســنا گروه اجرایــی این نمایش به 
شرح زیر هستند: نویسنده و کارگردان: مرجان 
پورغلامحســین، طراح صحنه: رودابه کاشانی، 
طراح عروســک و ساخت عروســک و صحنه: 
گلنوش طاهری، نوگل طاهری، بیتا بهارلو، نگین 
طاهری، طراح نور: سینا رشــیدی، فیلمبردار: 
سینا رشیدی، صدرا زمانی، سوییچ تصاویر: ویدا 
ستارئی، آهنگساز: احسان خضرلو،  طراح صدا: 
پارســا آرا، بازی دهندگان: گلنوش طاهری، بیتا 
بهارلــو، نوگل طاهری، رودابه کاشــانی، صدای 
متن: محمد بابائی دوگاهه، دســتیار کارگردان: 
الهام ایروانی، استوری برد: نگین طاهری، عکاس: 
پوریا  نوری، طراح پوســتر و بروشــور: مرضیه 
 سرمشقی، رفعت  هاشمی  سی سخت، مدیر روابط 
عمومی و تبلیغات مجازی: نگار  امیری، خیاط: 
ســارا برفی دکوراتور: علی اعلمی، پشــتیبانی: 
ابوالفضل غلامحســینی، امور بین الملل: آژانس 

تئاتر نوروز هنر، رها رجبی.
نمایش »دویســت و هشتادمین شب سال« هر 
شب ساعت ۱۹ و به مدت ۴۰ دقیقه در تالار سایه 

مجموعه تئاترشهر روی صحنه می رود.

مرجان پور غلامحسین؛ کارگردان نمایش »دویست و هشتادمین شب سال«: 

باپرروییکارمیکنم
رویداددریچه

همدلی| مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان تهران در 
تشریح مهم ترین فعالیت های نمایشی و موسیقایی مجموعه 
تحت مدیریت خود از برگزاری یک جشــنواره موسیقایی در 

حوزه تک نوازی موسیقی ایرانی خبر داد.
علی فروزانفر مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان تهران با 
تشریح برخی از دستاوردها و برنامه های پیش روی مجموعه 
تحت مدیریت خود در حوزه های نمایشــی و موسیقایی بیان 
کرد: انتصاب بنده به عنوان مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســتان تهران با برگزاری جشــنواره هنرهای نمایشی استان 
تهران همزمان شد؛ در این راســتا با چالش های ملی مواجه 
بودیم اما خوشبختانه با همکاری، مساعدت و تلاش هایی که 
صورت گرفت بودجه این رویداد برای برگزاری یک جشنواره 
آبرومند محقق شــد. در این مسیر نهایت سعی بر این بود تا 
بتوانیم بر اساس بودجه ای که در اختیار ماست مطالبات همه 
هنرمندان شــرکت کننده را پرداخت کنیم. قطعاً آنچه انجام 
شــده، کار چندانی از سوی ما محسوب نمی شود چون انجام 
چنین کارهایی جزو وظایف اصلی ماســت که می بایست در 

قالب درستی صورت می پذیرفت.
برگزاری جشــنواره تئاتر اســتان تهران با بودجه ۲ 

میلیارد تومانی
فروزانفر افزود: حضور فعال هنرمندان تئاتر اســتان تهران در 
جشــنواره های منطقه ای تئاتر فجر هم یکی دیگر از اتفاقاتی 
بود که می توانم به آن اشــاره داشته باشم. شرایطی که منجر 
به موفقیت چشــمگیر و درخشان هنرمندان تئاتر استان شد 
که لازم می دانم از همه این عزیزان قدردانی ویژه ای داشــته 
باشم چرا که این تجربه و حضور مؤثر در جشنواره تئاتر فجر 
سال ۱۴۰۲ نیز دیده شد. ما با اتکا به چنین حضور ارزشمند 
و مؤثری از ســوی هنرمندان تئاتر اســتان تهران اســت که 
تصمیم داریم مقدمات برگزاری یک جشنواره در سال ۱۴۰۳ 
با محوریت و تمرکز اســتعدادیابی و آموزش در حوزه تئاتر را 
فراهم کنیم. در این حوزه امیرحســین شفیعی از هنرمندان 
فعال عرصه تئاتر به عنوان دبیر این رویداد نمایشــی انتخاب 

شده که به زودی جزئیات آن اعلام خواهد شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان تهران گفت: با توجه 
به اهمیت برگزاری این جشنواره، ما مقدمات کار را از آذر ماه 
سال جاری آغاز کردیم که برهمین مبنا پیش نویس فراخوان 
نیز آماده شده است. فراخوانی از نگاه ما به عنوان یک »موتور 
پیشران« برای اعتلای تئاتر استان تهران تنظیم و تدوین شده 
است. در این چارچوب آنچه برای بودجه این جشنواره در نظر 

گرفته شــده، رقمی بالغ بر ۲ میلیارد تومان است؛ رقمی که 
برای تأمین بودجه سال جاری جشنواره ۸۰۰ میلیون تومان 
بــود و فکر می کنم این افزایش بودجــه می تواند دربرگیرنده 
فضای مطلوب تری برای برگزاری جشــنواره ای باشد. در این 
زمینه هم هیچ منتی نیست چون برای ما اول انجام دادن کار 

مهم است که امیدوارم دربرگیرنده نتایج مطلوبی باشد.
توسعه زیرساخت ها با راه اندازی پلاتو و سالن نمایش

فروزانفــر تصریح کرد: البته من همچنان معتقد هســتم این 
جشنواره هنوز در مقایسه با یک جشنواره تراز ملی فاصله دارد 
اما همین که بتوانیم ظرفیت ها را اصلاح کنیم به نظرم می تواند 
جزو اتفاقات خوب و مؤثر باشد. غیر از این موضوع بحث مهم 
توسعه زیرساخت ها به ویژه پلاتوها و سالن های اجرای نمایش 
از مهم ترین اولویت هایی است که نسبت به تحقق آنها اراده ای 
جدی داریم. در این مسیر به زودی پلاتو و سالن نمایشی در 
شهرســتان شهریار افتتاح می شود که امیدوارم مقدمه خوبی 
برای ماجرای توسعه زیرساخت ها باشــد. غیر از این موارد و 
دیگر پروژه هایی که در ســطح تئاتر اســتان تهران در دست 
انجام است، موضوع »باز طراحی مجموعه تئاتر محراب« هم 
هست. مجموعه ای که وقتی در آن حضور پیدا کرده و قدم می 
زنیم بــه وجود چنین مکانی افتخار می کنیم اما می دانیم که 
ســاختمان این مجموعه فرسوده است به همین جهت برنامه 
داریم تا به زودی نسبت به بازطراحی و بازسازی این مجموعه 

مهم نمایشی اقدامات لازم را انجام دهیم.
برپایی یک جشنواره موسیقی تک نوازی

فروزانفــر در بخــش دیگــری از صحبت های خــود درباره 
فعالیت های موسیقایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
تهران در حوزه موســیقی نیز گفت: بنا داریم یک جشــنواره 

موسیقی تک نوازی را برگزار کنیم. اما اکنون ایرادی در کارمان 
وجود دارد مبنی بر این که انجمن موســیقی فعالی در استان 
تهران نداریم. در این زمینه هم بحث احیای انجمن موسیقی 
استان تهران مورد توجه ماست که می بایست انتخابات آن هم 
برگزار و پس از انتخابات و معرفی هیأت مدیره بتوانیم مسیر 

منطقی و مؤثری را در موسیقی ادامه دهیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان تهران ادامه داد: نکته 
دیگری که باید بــا صراحت آن را اعلام کنم و اصلًا هم نکته 
جدیدی نیســت و بارها درباره آن به اعلام مواضع پرداختیم 
این اســت که ما از اینکه بخواهیم در حوزه موسیقی فعالیت 
کنیم، خجالت نمی کشیم چون کار بدی هم انجام نمی دهیم. 
به هر حال موســیقی است و نظر مقام معظم رهبری در این 
حوزه کاملًا مشخص و معین است از این رو به عنوان یک نظر 
مرجع از منظر دین و کســوت روحانیت، چارچوب ها از نظر 

ایشان کاملًا مشخص شده است.
او یادآور شــد: البته که ما در حال حاضر فرســنگ ها از آن 
چه مشخص شده عقب هستیم. شاید سبک هایی از موسیقی 
باشــند که اکنون در جامعه با آن مواجه هســتیم که خیلی 
با ســلیقه ایرانی ما ســازگار نباشــد. کما اینکه به این نوع 
موســیقی ها هم کمک می کنیم تا ادامه داشــته باشد. چون 
این نوع موســیقی ها در چرخه اقتصادی قرار داشته و بخشی 
از ســلیقه مردم را هم جلب کرده اســت اما موسیقی اصیل 
ایرانی، موسیقی که می تواند مسیر فرهنگی را طی کند، برای 
ما اهمیت زیادی دارد و دنبال آن هستیم که کارهای مؤثری 

در این زمینه انجام شود.
تلاش برای استعدادیابی و شبکه سازی هنرمندان 

فروزانفر در پایان صحبت هایش گفت: اتفاقاً برگزاری جشنواره 
تک نوازی در راســتای همین اهدافی اســت که اشاره کردم. 
در این مســیر بحث اســتعدادیابی و شبکه سازی هنرمندان 
فعال موســیقی اســتان تهران و پیگیری مطالبات آنها نیز از 
جمله برنامه های مهم دیگری اســت که امیدوارم در ســال 
۱۴۰۳ محقق شــود. من بر این باور هستم گرچه چالش در 
حوزه تئاتر بســیار زیاد اســت، اما موسیقی نسبت به تئاتر و 
هنرهای تجسمی استان تهران مظلوم تر است. به همین دلیل 
تلاش می کنم سال آینده شاهد گشایش های خوبی در حوزه 
فعالیت های موسیقایی باشیم. این در حالی است که در بحث 
کُد گرفتن ســالن های مختلف، بحث مجوزها و بحث تسهیل 
گری برگزاری کنســرت ها تمام تلاشمان را می کنیم که همه 

کارها سهل تر از قبل انجام شود.

علی فروزانفر؛ مدیرکل فرهنگ و ارشاد تهران با اشاره به برنامه های هنری این استان:

نظر مقام معظم رهبری در حوزه موسیقی مشخص است


